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AL CARRER BRUC pàg 9

Campanya per posar
una placa a la finca on 
va viure Ildefons Cerdà

NOU INFORME pàg 9
El turisme allunya la gent de 
la ciutat de la Sagrada Família

EL FORT PIENC pàg 10

El nou CAP no estarà
acabat fins a l’any 2027

Apareixen vies de l’antic tramvia a la ronda de Sant Antoni pàg 8

Records d’època

L’escola Sagrat Cordel Fort
Pienc tancaràdefinitivament

Aquest centre concertat va obrir el 1939 i l’anunci ha provocat fortes crítiques entre les famílies dels alumnes pàg 10
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DEBAT OBERT pàg 3
Reclamen una comissió
d’experts per dissenyar
la futura alcaldia de nit

ESQUERRA DE L’EIXAMPLE pàg 6
Trias per Barcelona arrenca
el compromís per encarrilar
el futur de l’Escola Entença
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Quan l’alcalde de Barcelona, Jau-
me Collboni, va anunciar, a mit-
jans del mes de gener, que vol que
la ciutat tingui un alcalde de nit, es
va generar un gran rebombori.
Més enllà dels acudits que això va
suscitar a les xarxes, les reaccions
de les diferents parts implicades no
es van fer esperar. Ara que ha
transcorregut un mes d’aquelles
paraules, com estan les converses
per tirar endavant aquesta inicia-
tiva? Quines són les diferents pro-
postes que estan damunt la taula?
Collboni assenyalava que la fi-

gura s’encarregaria de mediar i or-
ganitzar la ciutat durant la nit, es-
pecialment en l’àmbit de la cultu-
ra i de l’oci nocturn. Així mateix,
l’alcalde deia que la proposta s’es-
tava negociant entre el PSC i Junts
i, si encara no s’havia pogut con-
cretar, era perquè tenir un alcal-
de durant la nit suposaria ampliar
el pressupost i tenir també un
equip de treball nocturn.
Tanmateix, aquesta proposta

no és de Collboni, ja que en un inici
va ser promoguda per ERC el
2019. De fet, va ser Ernest Mara-
gall qui va plantejar-ne la creació,
i qui durant la campanya de les
darreres eleccions municipals va
ratificar-se en la proposta. L’ales-
hores líder d’Esquerra va explicar
que la iniciativa volia “garantir el
descans veïnal”.

REACCIONS DELS IMPLICATS
Davant l’anunci de l’alcalde de
nit, les respostes del món de l’oci
i del moviment veïnal van ser di-
verses. La patronal de l’oci nocturn
Fecasarm aplaudia la notícia, però
deia que la figura hauria de ser fi-
nançada a parts iguals per l’Ajun-
tament i pels locals d’oci perquè si-
gui una figura “neutre”.

Per la seva banda, el moviment
veïnal veia la proposta amb mol-
ta més desconfiança. En declara-
cions a betevé, el president de la
Federació d’Associacions Veïnals
de Barcelona, Camilo Ramos,
considerava la idea “beninten-
cionada, però desviada”. Alhora,
ironitzava i assenyalava que es vo-
lia “crear una figura entre un se-
reno i un Superman”, i demana-
va que Collboni s’encarregués de
solucionar els problemes de con-
vivència i de soroll de la ciutat.
Aquestes, tot i que van ser les

veus que més van ressonar, no van
ser les úniques que es van sentir
durant les setmanes següents. De
fet, el mateix síndic de greuges de
Barcelona, David Bondia, en un
article d’opinió a Línia Eixample
deia que la proposta de l’Ajunta-
ment no era molt diferent de la
que l’organisme feia temps que
abanderava. De la mateixa ma-
nera, el 26 de gener, al plenari de
l’Ajuntament, el regidor d’ERC
Jordi Coronas defensava que “la
governança de la nit també ha de
promoure la participació d’aque-
lles persones que en són més

usuàries”, tot referint-se a “les
persones més joves”.

MÉS ENLLÀ DE LA FIGURA
Certament, la figura de l’alcalde de
nit té molta tirada mediàtica. Mal-
grat això, des de l’associació Co-
missió Nocturna de Barcelona es
critica la manera en què va apa-
rèixer la notícia als mitjans de co-
municació i la utilització política
que se n’està fent. Àngela Torres,
integrant d’aquest col·lectiu d’ac-
tivistes culturals que treballa en
com gestionar la nit, argumenta en
declaracions al Línia que la ma-
nera de donar a conèixer els plans
per part de l’Ajuntament no va ser
la més adequada. “Es va fer la fei-
na al revés: abans es va llençar la
bomba de l’alcalde de nit que
parlar-ne amb les parts implica-
des”, lamenta. En aquest sentit, a
finals de gener el mateix Collbo-
ni va haver de concretar –com
moltes de les parts exigien– que la
figura de l’alcalde de nit podria ser
un perfil no polític i reconegut en
l’àmbit nocturn. Torres, però, va
més enllà i considera que cal “una
comissió d’experts en la qual, òb-

viament, l’Ajuntament hi tingui el
seu paper”. “A Nova York funcio-
na així”, afegeix.
Alhora, la integrant d’aquesta

associació diu que “no només s’ha
de parlar de festa o d’oci nocturn”,
perquè “la ciutat de nit és tota la
gent que hi ha de dia, però de nit”.
Això, en altres paraules, vol dir im-
plicar-hi molts més col·lectius,
organitzacions o grups que no
han estat representats mediàtica-
ment des que es va anunciar la
possible creació de l’alcaldia de nit.
Torres parla des de la policia fins
al món cultural. “Si no es treballa
així, després la gent s’ho pren pel
pitodel sereno”, critica.
De fet, Barcelona ja va impul-

sar, després dels aldarulls de nit
durant la pandèmia, l’anomena-
da Taula ciutadana per una nit cí-
vica i segura. Com es pot com-
provar en la documentació d’a-
quest organisme creat per l’A-
juntament, la Taula cívica tenia
participació de més d’un centenar
de persones d’una cinquantena
d’organismes que anaven des de
patronals de l’oci nocturn fins a
responsables de biblioteques o

Mossos. “La idea de l’alcaldia de
nit s’hauria d’assemblar més a la
Taula cívica que a un alcalde de
nit”, afirma Torres, que també va
ser present en aquelles reunions.

QUÈ EN SABEM DE LA IDEA?
Ja han passat setmanes i el suflé ha
baixat. Això, però, no significa
que la idea no s’estigui treballant
entre bambolines. Segons apunta
Torres, i tot i que no vol dir enca-
ra amb qui, el seu col·lectiu s’ha re-
unit amb diferents partits favora-
bles a la proposta, si bé per ara no
hi ha cap conclusió en ferm. Al-
hora, la integrant de la Comissió
Nocturna de Barcelona detalla
que, després de les reunions, es
constata que les diferents parts im-
plicades van “en la mateixa línia”.
Sembla, doncs, que la figura de l’al-
calde de nit, tot i l’impacte medià-
tic que va tenir, podria desaparèi-
xer en favor d’una altra mena de fi-
gura, com un grup d’experts o
una comissió, tal com ja apuntava
Xavi Casinos en un article d’opinió
a Línia Eixample. Si més no, ara
s’ha imposat la tranquil·litat i les
negociacions discretes.

Hi haurà alcalde denit?
» Analitzem en quin moment es troba la proposta d’alcalde de nit feta fa un mes per l’alcalde Collboni
» La Comissió Nocturna de Barcelona reclama una “comissió d’experts” per dissenyar bé la iniciativa

La idea de l’alcalde de nit en el seu inici va ser promoguda per ERC. Foto: Ajuntament

Albert Alexandre
BARCELONA
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NLes millors
perles

Un britànic va rebre 120.000 euros d'herència i va decidir
escollir a l’atzar 12 persones desconegudes perquè
triessin què havia de fer amb aquests diners que no

necessitava. Els destinarà als pobres de Liverpool.

Fa temps que els veïns d’un poble del Canadà,descendents d’anglesos i irlandesos, desconeixen els
seus orígens. Ara, un vaixell del segle XIX trobat al fons del
mar podria resoldre totes les seves incògnites.

Als veïns de Deltebre no els deu haver fet gens de gràcia
saber que un dels delinqüents més buscats d'Europa per

tràfic de persones vivia, des de feia 15 anys, a la localitat. Va
canviar-se la identitat i feia vida normal, regentant un negoci. 

Un treballador d’un supermercat d’Austràlia ha trobat
una rajola de xocolata caducada des de fa més de 24

anys a les prestatgeries de l’establiment. Millor no saber
què hauria passat si algú se l’hagués menjat.

LA FOTOGemma Sànchez/ACN

Tribuna

Malgrat que sembli evident, aplegar sota
una mateixa direcció política la gestió de
la cultura i la de les indústries creatives
és una novetat en el nostre panorama ins-

titucional. De fet, amplis sectors de les indústries crea-
tives com el disseny, la moda i en certa manera el vi-
deojoc han mantingut històricament una relació
molt més activa amb els departaments d’indústria o
comerç. Es tracta, a parer meu, d’una anomalia ate-
sa la capacitat transformadora i la creixent influèn-
cia que aquests àmbits de la creació tenen en el con-
junt de les activitats culturals i artrítiques.
Afortunadament, la relació entre cultura i econo-

mia és un fet clarament assumit per tothom. No ho
són tant les polítiques que han volgut establir un dià-
leg fluid i interactiu entre dues dinàmiques intrínse-
ques en qualsevol realitat artística i cultural: d’una ban-
da, les que fan referència al debat d’autoria i als crea-
dors i, de l’altra, les que sorgeixen de les seves es-
tructures organitzatives, sovint de caràcter empre-
sarial. Unes i altres són confluents, però tenen lògi-
ques i requisits força diferents.
Es tracta d’un debat essencial per entendre el pa-

per de les modernes polítiques culturals i per re-
soldre els problemes de fons que constitueixen la
seva agenda prioritària: drets culturals, accessibi-
litat universal als ensenyaments i coneixements ar-
tístics i precarietat laboral, a més de la diversifica-

ció creativa o la igualtat de gènere en les pràctiques
culturals.
S’ha tendit a creure, amb excessiva ingenuïtat, que

els reptes que cal afrontar en l’àmbit de la cultura es
poden solucionar directament i únicament des de pro-
grames públics, pensant, potser, que les regles de joc
d’aquest sector són les mateixes que en el món de l’e-
ducació o la sanitat. El fet, però, és que més enllà de

la tasca legislativa (la que s’ha fet o la molta que que-
da per fer), l’acció pública al voltant de la cultura està
essencialment centrada a afavorir la creació d’espais
de difusió cultural i en el suport a la producció de con-
tinguts, que rau majoritàriament en la iniciativa pri-
vada. No hi ha cap raó per pensar que pot haver-hi so-
lució als problemes que ens afecten sense incremen-
tar aquesta relació entre el sector públic i el privat, si-
gui quina sigui la forma jurídica que aquest prengui.
No podrem solucionar el problema endèmic de la

precarietat laboral del sector sense ampliar els seus mer-

cats. No podrem ampliar l’accés a la cultura i la gene-
ralització dels seus consums sense disposar d’empre-
ses prou sòlides per dedicar temps, programes comu-
nicatius i diners a seduir nous públics. I no podrem con-
solidar la tasca de les escoles artístiques i creatives fins
que amplis sectors de l’activitat econòmica s’adonin del
que suposa de positiu incorporar a les seves plantilles
artistes i creadors. Tot plegat, lluny del que podria su-
posar una lectura planera d’aquest posicionament, mul-
tiplica exponencialment la responsabilitat i la impor-
tància de les polítiques culturals públiques. Aixoplu-
gar sota un mateix arc polític tots els sectors que fan
de la creativitat la seva energia bàsica, afavorir la seva
hibridació i promoure la seva tasca educativa i divul-
gativa és un pas important, però no el més important.
Desplegar les lleis de drets laborals dels artistes i

agents culturals i posar a treballar la fiscalitat del nos-
tre país a favor de la cultura són elements decisius. Però
fixem-nos-hi: l’un i l’altre només tindran eficàcia real
si els sectors privats es reforcen estructuralment i eco-
nòmicament. Calen més contractes laborals i cal més
fortalesa econòmica per reinvertir els beneficis.
La fortalesa dels sectors privats és la millor ajuda per-

què l’administració pugui fer, amb més intensitat i efi-
ciència, la feina de fons que li correspon: empoderar els
col·lectius de base comunitària, estendre el fet cultural
als barris i promoure equipaments on l’art i la cultura
esdevinguin una realitat participada i exemplificadora.

Hem d’estendre el fet cultural als
barris i promoure equipaments 
on l’art i la cultura esdevinguin

una realitat participada
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per Xavier Marcé, regidor de Cultura i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Les indústries creatives dins les polítiques culturals
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L’escola Sagrat Cor del Fort Pienc 
tancarà definitivament1

2
Crema la façana d’un edifici catalogat 
d’interès local a la Rambla de Catalunya

Provoquen un accident, fugen i els 
enxampen amb sorpresa dins del cotxe

El Sagrat Cor, una escola amb molta història

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5

L’escola Sagrat Cor del Fort Pienc tanca 
infantil i primària després de 84 anys

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 
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A les xarxes

@rodri_arenass: Un any més, la Superbowl
ha acabat amb un touchdownde pel·lícula.
Sens dubte, aquesta edició ha estat una au-
tèntica bogeria.

@shannonlada: El premi més important
se l'ha emportat La sociedad de la nieve. La
pel·lícula de J. A. Bayona se'n va a casa
amb 12 Goya. Bravo!

#Goya

@ManuJBO: Avui a Barbate han estat assas-
sinats dos guàrdies civils en mans de narco-
traficants. Fa massa anys que demanem, en
va, més contundència contra el narcotràfic.

#Barbate #Superbowl

Safata d’entrada

Sense llibertat no es pot par-
lar de moralitat. Aquesta
suggereix que siguem ca-

paços d’escollir lliurement entre
diferents opcions i preferències, se-
gons les normes del moment. La
moral orienta sobre quines accions
són correctes o dolentes, però no
queda clar que siguem lliures per
triar-les. El professor Aranguren
comentava que la imposició és el
contrari de la democràcia.
L’assetjament, és a dir, l’intent

de fer mal, és un símptoma que
qüestiona la societat en el seu con-
junt. Desqualificar, des-
acreditar, aïllar, mentir,
acorralar, induir a er-
rors i confusió, creant
pors... Patir agressions
directa o indirectament
facilita una escalada de
discriminació que posa a la deri-
va la solidesa de les institucions i
el respecte i l’acceptació de les di-
ferències. L’odi sorgeix després,
només cal observar diferents ma-
nifestacions socials: econòmi-
ques, polítiques, escolars o labo-
rals per comprendre-ho.
El més intel·ligent és que el

nostre cervell sigui capaç de dis-
tingir l’important del que és ir-
rellevant, l’objectiu serà rete-
nir, només, allò que pugui ajudar
a prendre bones decisions. Les
recompenses o càstigs més im-
pactants al llarg de la vida per-
meten entendre com es gestio-
nen les emocions: evocació que
pot reforçar o controlar la in-
tensitat i l’eficiència de les nos-
tres valoracions.
Si el fenomen dels rumors i

xafarderies es banalitza, la con-
ducta es distorsiona. Acceptar

Pel que ens trobem, en farem
per Francesc Reina

una informació errònia o exa-
gerada a través de generalitza-
cions és contribuir a perpetu-
ar la vilesa, la desigualtat. No és
bo normalitzar les bronques, el
menyspreu, els crits, els in-
sults, l’escàndol, ni col·locar
en la mateixa posició qui pateix
i qui agredeix (“ni masclisme ni
feminisme”, “ni violadors ni
violades”, “ni nazis ni jueus”).
La broma perversa, l’acudit
injuriós, el sarcasme pervers,
fan pujar graons a la piràmide
dels prejudicis.

La violència és una lluita
contra la civilització, escrivia
Karl Popper. Fer-ho és crear
una eina al servei del totalita-
risme, on l’interès és aplaudir
la destrucció, comentà Pierre
Bordieu, justificant-la com a
“legítima defensa”. Els inci-
dents distreuen quan es pretén
trobar seguidors incondicio-
nals. La desinformació s’omple
de successos, atrapa la gent a
còpia de repetir una vegada i
una altra que al món li cal
que arribi algú amb mà dura
per arreglar-ho tot. És una
manera de fer política. Passar-
ho malament despertant ins-

tints salvatges, acaba sent un
èxit, insinuà Guy Debord en el
seu llibre La societat de l’es-
pectacle (com passa en els re-
ality show, on el principal in-
terès és violar la dignitat, i
més a les dones). Crueltats
basades en la humiliació que
amaguen moltes formes de
convivència autèntica: pacífi-
ca, cooperativa, justa amb la
natura, d’economies solidà-
ries, per defensar i enfortir les
comunitats i les persones.
Se n’aprofiten dels nostres

punts febles: la man-
ca d’interès, estils de
vida individualistes,
de la pobra reflexió
sobre causes i con-
seqüències sense
motivacions col·lec-

tives, de passivitat per impo-
tència, d’ignorar que existeixen
xarxes vàlides...
Clara Lodewick, una jove

belga premiada per la seva no-
vel·la gràfica Merel, desenvo-
lupa el seu treball artístic amb
la crònica d’un poble petit on
una dona que viu sola pateix  la
degradació d’haver-se conver-
tit en el boc expiatori. Com pas-
sa amb els migrants quan no
comparteixen valors i creences,
però també quan el grup do-
minant cerca un culpable per
superar les mateixes dificultats,
coses aparentment invisibles
fins que es fan públiques.

La moral orienta sobre quines
accions són correctes, però no queda

clar que siguem lliures per triar

Els semàfors

L’escola Entença continua sense
ubicació definitiva. Fa vuit anys
que el centre no té un lloc fix 
on establir-se i ja ha canviat tres
vegades d’ubicació. TriasxBCN
demana ara un espai definitiu
per al centre. Una possibilitat
seria el solar del carrer Provença.

pàgina 6Ajuntament

L’escola 9 Graons de la Dreta 
de l’Eixample denuncia que 
el Consorci d’Educació de

Barcelona no està fent un bon
manteniment del centre. 
L’ascensor fa nou mesos 
que no funciona i el pati 

està malmès.
pàgina 9Consorci d’Educació

Creix la incertesa sobre 
el CAP Fort Pienc. El regidor
Jordi Valls ha anunciat ara que 
el projecte estarà fet, finalment,
a finals del 2027, però el veïnat
es mostra escèptic perquè 
la primera promesa parlava 

de l’any 2023.
pàgina 10Generalitat
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Els comuns porten el cas del
parc Joan Miró al Congrés

ESPAI PÚBLIC4Els diputats de
Sumar i En Comú Podem, Eloi
Badia i Júlia Boada, han pre-
sentat una pregunta a la Mesa
del Congrés dels Diputats per
instar la ministra de Transició
Ecològica, Teresa Ribera, a me-
diar entre l’Ajuntament, els ve-
ïns de l’Esquerra de l’Eixample
i la Generalitat per tal d’evitar la
tala de 119 arbres del Parc Joan
Miró i buscar un espai alterna-
tiu per les obres.
La petició destaca que durant

el mandat passat l’Ajuntament
va emetre un informe desfavo-

rable a la tala dels 119 arbres i va
proposar com a alternativa tras-
lladar les obres al carrer Tarra-
gona. Eloi Badia, que era el re-
gidor d’Emergència Climàtica
en el moment de redactar aquest
informe, assenyala que “l’Ei-
xample és el districte amb menys
verd per habitant de Barcelona”.
En la mateixa línia, el regidor

dels comuns Guille López ha ex-
plicat que “no es pot sacrificar du-
rant cinc anys un dels pocs parcs
que té l’Eixample” perquè la ciu-
tat ja pateix “un gran dèficit d’es-
pais verds i de socialització”.

EDUCACIÓ4Continua la incòg-
nita sobre quina serà la futura
ubicació de l’Escola Entença. I és
que el grup de Trias per Barce-
lona va reclamar un ple extra-
ordinari per posar fil a l’agulla a
la problemàtica i, després de
fer-se aquest dilluns, sembla
que s’ha fet una passa enda-
vant, però sense cap conclusió
definitiva.
Així doncs, la conclusió del ple

és que el Districte s’ha compro-
mès a crear una taula de treball
impulsada per Trias per Barce-
lona per acordar conjuntament
entre tots els partits polítics, i en
un màxim de sis mesos, un espai
definitiu per l’Escola Entença. I és
que després de molts canvis d’u-
bicació –en un principi havia de
ser la Model qui acollís el centre
i després es va descartar l’edifici
de la cantonada dels carrers Lon-
dres i Villarroel i l’Escola Indus-
trial–, sembla que el solar del car-
rer de Provença, al costat del
Mercat del Ninot, serà l’espai
definitiu, ja que no es destinarà a
l’ampliació del Clínic.

La presidenta de l’AFI de l’Es-
cola Entença, Teresa Mercader,
afirma que amb l’acord del tras-
llat definitiu de l’Hospital Clínic
han vist “una mica de llum” per
quedar-se l’espai que reclamen.
“Ja no hi ha excuses, però tenim
por dels ‘tempos’ que ens puguin
dir”, diu Mercader. I és que la pre-
ocupació més gran de les famílies
és el poc temps que tenen per tras-

lladar-se, ja que les obres a la Mo-
del començaran d’aquí a dos anys
i l’escola hauria d’estar construïda
llavors, ja que hauran de marxar
de la Model. Tot i el compromís de
l’Ajuntament amb la creació de la
taula de treball, Mercader asse-
gurava que no els val que els di-
guin que “d’aquí a sis mesos es po-
saran d’acord” perquè “no queda
temps”.

Les famílies de l’Escola Entença volen l’espai definitiu. Foto: X (@affac_cat)

Sis mesos per definir l’espai
definitiu de l’Escola Entença

Una pancarta que reclama que el parc no es toqui. Foto: X (@FemSantAntoni)

CC Urgell | Els millors dibuixos de Luci Gutiérrez
El projecte Il·lustríssi+ vol retre homenatge a la il·lustradora Luci Gutiérrez,
recentment guardona amb el Premio Nacional de Ilustración 2023, amb una

exposició al Centre Cívic Urgell. Es pot visitar fins al pròxim 4 d’abril. 
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g El Centre LGTBI de Barcelona, en col·la-
boració amb el Casal Lambda, acull l’exposi-
ció fotogràfica Un petó teu fins al 7 de març.
La mostra està comissariada per Peter Toro,
productor i director audiovisual.

Tal com expressa Toro, l’exposició destaca
“la importància del petó entre persones del ma-
teix sexe com a expressió visual potent que en-
capsula el poder dels afectes i la força de l’a-
mor”. Així mateix, el productor i director au-
diovisual sosté que la mostra posa en evidència
com el petó dissident ha estat relegat a un se-
gon pla durant els darrers quaranta anys.

Toro insisteix en la necessitat de donar-li vi-
sibilitat, amb exposicions com Un petó teu, a
l’hora de parlar de les relacions homosexuals.

La recerca que ha dut a terme el comis-
sari inclou fotografies que mostren el petó
com a forma de protesta i expressió de la iden-
titat i la resistència, en una manera de desafiar
les normes socials.

Les imatges capturen moments en què el
petó es converteix en “una expressió audaç
de la identitat i la resistència, desafiant les nor-

mes socials i contribuint a la lluita per l’ac-
ceptació i la igualtat”, tal com declara Toro. 

L’exposició Un petó teu recull un arxiu molt
ampli amb més de 100 fotografies que creen
memòria i visibilitzen un fet tan quotidià com
és el petó. La diferència és que en aquest cas,
pel simple fet de ser entre persones del mateix
sexe, és pura resistència i es presenta com a tal.

Un petó teu estarà disponible fins al 7 de
març al Centre LGTBI de Barcelona, situat al
carrer Comte Borrell número 22. L’horari per
visitar l’exposició fotogràfica és de les 10 a les
14 hores de dimarts a dissabte i de les 15.30
a les 20.30 hores de dilluns a divendres. Dis-
sabte també es podrà veure de les 15 a les 20

hores. L’entrada és lliure i gratuïta. A la pàgi-
na web ajuntament.barcelona.cat/lgtbi/ca/ser-
veis/centre-lgtbi-de-barcelonapodreu trobar
més detalls i informació al respecte.

El Centre LGTBI de Barcelona és l’equipa-
ment municipal de referència en temàtica
LGTBI. El col·lectiu i la resta de la ciutadania
disposen d’un espai públic transversal des
d’on s’ofereix un ampli catàleg de serveis gra-
tuïts d’informació, orientació i atenció direc-
ta, en coordinació amb les entitats i les di-
verses administracions.

Una de les entitats residents al Centre
LGTBI és el Casal Lambda, col·laboradora en
l’exposició Un petó teu. El Casal Lambda va néi-
xer el 1976 i disposa d’un centre d’informa-
ció i documentació sobre sexualitat adreçat
a professionals i investigadors. Tanmateix, por-
ta a terme una important feina de projecció
i normalització social amb les activitats cul-
turals que organitza. Arran de la visita a l’ex-
posició fotogràfica Un petó teu, els visitants
també poden apropar-se a conèixer la tasca
del Centre LGTBI i del Casal Lambda.

La documentació sobre el
col·lectiu LGTBI, més accessible

Una exposició reivindica 
la força del petó dissident
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L’exposició fotogràfica
del Centre LGTBI mostra 

el petó com a forma de
protesta i de resistència

El Centre LGTBI de Barcelona
està d’aniversari. Ja fa 5 anys que
dedica tota mena d’esforços a
promoure la cultura, la partici-
pació i l’atenció integral de les
persones del col·lectiu, del seu en-
torn i de les entitats.

A banda dels serveis que ofe-
reix el Centre LGTBI, un dels seus
grans èxits és haver-se consolidat
com a espai referent a la ciutat,
així com haver creat una comu-
nitat de persones que assisteixen
a les activitats que s’hi desenvo-
lupen perquè és un punt segur
de trobada per al col·lectiu.

El Centre LGTBI
celebra 5 anys

El Grup Trans i No Binari del Cen-
tre LGTBI és un espai de socialit-
zació on poder connectar amb
persones que exploren el seu gè-
nere i compartir experiències. Al
grup se celebra la diversitat des del
respecte, l’amor, la cura i l’amabi-
litat. Tot allò que es comparteix a
les sessions és confidencial.

Les reunions es fan el tercer di-
marts de cada mes de 18 a 20 h.
Per assistir-hi cal enviar un correu
a inscripcions@centrelgtbibcn.org.

Coneix el Grup
Trans i No Binari

La Guàrdia Urbana de Barcelona
va participar en una jornada for-
mativa LGTBI a finals de gener.
Durant la trobada es van tractar
temes com la sensibilització dels
professionals de la seguretat en
relació amb el col·lectiu LGTBI i la
identificació dels delictes d’odi i
de discriminació. Tot plegat com
a eix vertebrador d’un entorn
més segur i respectuós.

Gràcies a la feina formativa in-
terna de la Guàrdia Urbana s’ha
incrementat la detecció de con-
ductes discriminatòries en ma-
tèria de diversitat sexual.

Formació LGTBI a
la Guàrdia Urbana

FLAIXOS
AMB ORGULL

D I S T R I C T E  L G T B I

g Mitjançant un conveni de cessió per part
del Casal Lambda, el Centre LGTBI de Barce-
lona acull el Centre de Documentació Armand
de Fluvià.

El fons aplega una àmplia col·lecció do-
cumental (biblioteca, hemeroteca i arxiu his-
tòric) relacionada amb la diversitat sexual,
afectiva i de gènere.

De fet, per facilitar-hi l’accés, el Centre de
Documentació Armand de Fluvià disposa d’u-
na sala de consulta per a l’àmbit estudiantil,
investigador o professional. 

L’objectiu és posar-lo a l’abast de la ciu-
tadania per tal que es pugui recopilar docu-
mentació de temàtica LGTBI que sigui d’in-
terès, així com promoure i facilitar l’estudi i la

recerca històrica sobre la lluita pels drets de
les persones LGTBI a la ciutat de Barcelona i
a la resta del món.

A més, el fons pretén possibilitar el con-
tacte i la col·laboració entre particulars, entitats
i iniciatives ciutadanes que treballen per la
normalització dels diversos aspectes de la vida
de les persones LGTBI.

Un altre dels propòsits del Centre de
Documentació és desenvolupar publica-
cions i materials per a la formació de profes-
sionals i la sensibilització de la societat sobre
diversitat sexual, afectiva i de gènere.

L’horari de consulta i préstec del Centre de
Documentació Armand de Fluvià és de dilluns
a divendres de 16 a 20 h.

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Aj. de Barcelona
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Espais C: l’escola com 
a espai de creació artística

EDUCACIÓ4Després de dos
anys, l’artista Jaume Clotet ja
està a punt d’acabar la seva re-
sidència a l’escola Aldana. És a
la recta final del projecte Espais
C, que vincula artistes amb cen-
tres d’educació primària públics
durant dos anys. En aquest
temps, els artistes desenvolupen
una residència a l’escola en un
espai posat a la seva disposició
per part del centre educatiu.
L’edició d’enguany ja és la

novena que s’organitza i hi par-
ticipen vuit artistes i cinc esco-
les de quatre districtes diferents.

L’escola Ramon Llull, del Fort
Pienc, participarà per priemra
vegada de l’experiència aquesta
edició i acollirà l’artista Ricardo
Cárdenas, amb la mediació
d’Hangar.

Espais C té per objectiu apro-
par la creació artística contem-
porània a les escoles a través de
les sinergies entre artistes i equi-
paments culturals de la cituat,
que s’impliquen en el projecte
com a mediadors. Així, a més,
s’afegeix un treball en xarxa i co-
munitari que també aporta un
gran aprenentatge.

RONDA DE SANT ANTONI4Les
obres de remodelació de la ron-
da de Sant Antoni han resultat
ser una font de descobriments ar-
queològics. A finals de gener es
va trobar un tram de muralla me-
dieval i ara han aparegut unes
vies de l’antic tramvia de cir-
cumval·lació de la ciutat.
Es tracta d’un tram de 20

metres de via que s’ha trobat a
pocs centímetres del terra. La
troballa, però, no té interès ar-
queològic, segons fonts munici-
pals, i quan els arqueòlegs les do-
cumentin, es retiraran.

EL TRAMVIA A BARCELONA
El primer tramvia de la ciutat es
va estrenar el juny de 1872 i fun-
cionava amb la força motora de
quatre cavalls. Aquest circulava
del Pla de la Boqueria fins a l’ac-
tual plaça Lesseps, i passava
per les Rambles. 
Després es van obrir altres lí-

nies com la de la Barceloneta, la
de Sant Andreu, una a Sants i
una altra al Poble Nou i que es
dirigien al centre de la ciutat.

Va ser l’any 1877 quan es va
inaugurar el tramvia de cir-
cumval·lació amb un recorregut
que resseguia el recinte emmu-
rallat de la ciutat. El mateix any
es va estrenar el primer tramvia
a vapor que anava del carrer Tra-
falgar fins al Clot i Sant An-
dreu. El 1899 va entrar en
funcionament la tracció elèctri-

ca, i el tramvia de circumval·la-
ció va ser el primer a aplicar-la. 
De mica en mica la xarxa de

tramvia es va anar ampliant i po-
pularitzant fins a ser el transport
de masses per excel·lència. Van
arribar a circular uns 800 tram-
vies per una xarxa de 200 km i
transportaven més de 250 mi-
lions de passatgers l’any.

La troballa a les obres de la ronda de Sant Antoni. Fotografia: Línia Eixample

Surten a la llum vies de l’antic
tramvia de circumval·lació

L’Espai C de l’escola Aldana amb l’artista Jaume Clotet. Foto: Ajuntament

Memòria | El quiosc de la Milagros ja no hi és
El quiosc de llaminadures de la Milagros Carballo, qui el va regentar durant 60 anys, i que va
morir el passat gener als 90 anys, ja s’ha retirat. L’Ajuntament va dir que no el conservaria

perquè estava en un estat “precari”. El 23 de febrer es farà un acte d’homenatge a la quiosquera.



EDUCACIÓ4L’AFA de l’Escola 9
Graons denuncia que el Consorci
d’Educació continua sense re-
soldre els problemes que pateix
el centre. I és que les famílies de-
nuncien que fa nou mesos que
no tenen ascensor i que la solu-
ció que els han donat és “una ca-
dira-carreta” per pujar a pes els
4 pisos d’escales de l’escola.
En una piulada a la xarxa X,

antigament Twitter, l’AFA afirma
que estan “molt fartes” i reclamen

que el Consorci d’Educació “es
posi les piles ja”. I és que el fun-
cionament de l’ascensor és clau
per a aquells alumnes que tenen
necessitats educatives especials o
amb limitacions físiques.
La reparació de l’ascensor

és la demanda més urgent que
fan les famílies sobre el mante-
niment de l’escola. Però una al-
tra de les queixes de l’AFA és que
alguns espais del pati tenen les
estructures trencades.

HISTÒRIA4El Col·legi d’Engi-
nyers de Camins, Ponts i Ports
de Catalunya ha proposat posar
una placa que recordi la figura
d’Ildefons Cerdà al número 49
del carrer del Bruc, espai on
l’enginyer va viure un cop va dis-
senyar l’Eixample. Segons ha
avançat El Periódico, l’Ajunta-
ment ha vist amb molt bons
ulls la iniciativa del col·legi, que
també ha comptat amb la col·la-
boració del mateix mitjà i el
cronista especialitzat de La Van-
guardia, Lluís Permanyer.
El president de l’Associació

de Veïns de la Dreta de l’Ei-
xample, Jaume Artigas, que
també és arquitecte, explica que
no estava al corrent de la pro-
posta dels enginyers catalans,
però que els sembla “molt bona
idea”. I és que Artigas recorda
que fa temps s’havien engegat
iniciatives per fer un monument
a Cerdà, però mai han prosperat
del tot. “Estaria bé recuperar la

idea del monument, però la pla-
ca a l’edifici on va viure és un
pas”, acaba dient.
Per la seva banda, la regido-

ra de Memòria Democràtica, Ra-
quel Gil, també ha aplaudit la pro-
posta del Col·legi d’Enginyers,
però alhora ha explicat que la ini-
ciativa haurà de passar per la Po-
nència del Nomenclàtor, que
serà qui estudiï si posar la placa
a l’edifici és una idea justificada.

UN EDIFICI PIONER
L’edifici del carrer Bruc on es vol
col·locar la placa és un dels pri-
mers que es va construir a l’Ei-
xample quan es van enderrocar
les muralles que hi havia a la ciu-
tat fins al segle XIX. I és que a
més de ser el pare del disseny
urbà de l’Eixample, Cerdà tam-
bé va ser pioner perquè va ser
dels primers a traslladar-s’hi a
viure el 1865.

Cerdà va viure al número 49 del carrer Bruc. Foto: Arxiu

Campanya per posar una placa
a la finca on Cerdà va viure

Les famílies de l’Escola 9
Graons reclamen millores

Equipaments | Homenatge a Lola Anglada
La biblioteca Sofia Barat, amb la Casa Elizalde i el Servei de Documentació de

Literatura Infantil i Juvenil, homenatja l’autora i dibuixant Lola Anglada en el 40è
aniversari de la seva mort amb una exposició de llibres i la creació d’un espectacle.

El pati en mal estat és una de les queixes de l’AFA. Foto: X (@afa9graons)

TURISME4Els veïns i veïnes de
Barcelona han deixat d’anar a vi-
sitar els espais emblemàtics de la
seva ciutat, com la Sagrada Fa-
mília, la Rambla, i la plaça Ca-
talunya, per la presència de tu-
risme. I és que la massificació
d’alguns espais és un dels prin-
cipals motius que porten a part
de la població a considerar el tu-
risme perjudicial per a la ciutat.
El Departament d’Estudis

d’Opinió de l’Oficina Municipal
de Dades ha publicat l’informe so-
bre Percepció del turisme a Bar-
celona 2023, fet a partir de 1.859
enquestes, i conclou que el 70,9%
dels barcelonins opina que el tu-
risme és beneficiós per a la ciutat.
Aquesta xifra ha augmentat 4
punts respecte del 2022, però
també ha crescut la població que
el considera perjudicial.
Un 56,6% dels enquestats

valora el turisme com una de les
principals fonts de riquesa de la
ciutat, i el 79,3% creu que gene-
ra oportunitats econòmiques i de
treball. Tot i això, un 61,5% dels

enquestats considera que “s’es-
tà arribant al límit de la capaci-
tat de la ciutat de rebre turistes”,
i un 36,4% creu que encara que
se n’ha d’atraure més.
En la presentació de l’infor-

me, el tinent d’Alcaldia d’Eco-
nomia, Hisenda, Promoció Eco-
nòmica i Turisme, Jordi Valls, va

apuntar que “aquestes percep-
cions avalen l’aposta del govern
per prioritzar la gestió del turis-
me, amb el desplegament de
mesures que ordenin la mobili-
tat turística, que desconcentrin
l’oferta d’atractius i millorin els
fluxos a l’espai públic en les zo-
nes de major afluència”.

Dos turistes davant la Sagrada Família. Foto: Carola López/ACN

Els turistes allunyen la gent de
Barcelona de la Sagrada Família

FEMINISME4El Casal de Barri
del carrer Padilla acull l’exposició
Resistències de dones a Catalu-
nya i Palestina. Va ser creada l’a-
ny 2021 per l’associació Hèlia,
que dona suport a dones que
pateixen violència masclista.
Es tracta d’un recull de car-

tes escrites a mà en què dones
supervivents expliquen les seves
històries de supervivència a la
violència masclista. Es dona veu
a “dones diverses, supervivents
a violències masclistes diver-
ses, ja que les violències mas-

clistes neixen d’un sistema pa-
triarcal, racista, classista, capi-
talista i LGBT-fòbic”.
La colpidora mostra és una

reivindicació de com la violència
masclista no entén de fronteres,
però també de la importància de
les xarxes de suport mutu entre
dones supervivents.
Els relats de les testimonis de

Palestina els van aportar des de
l'organització Family Defense
Society de Palestina que té un re-
fugi per a supervivents a la ciu-
tat de Nablus.

Relats de violència masclista
de Catalunya i Palestina

Una de les imatges de l’exposició. Foto: Associació Hèlia

Cultura | Una proposta teatral i poètica al Centre Cívic
El Centre Cívic Sagrada Família acull un espectacle que combina textos literaris, poesia i teatre físic
per recorrer el trajecte vital de dues escriptores del moviment beat: Diane di Prima i Joyce Johnson.
Amb el títol Bodily Portraits of Minor Characters, la proposta promet no passar desapercebuda.
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Any 2027, la nova data per
acabar el CAP del Fort Pienc

URBANISME4El regidor de l’Ei-
xample, Jordi Valls, va anunciar
a l’última Audiència Pública
que el projecte executiu pel
CAP del carrer Nàpols estarà fet
a finals d’any. També que l’Ins-
titut Municipal de l'Habitatge i
Rehabilitació de Barcelona
(IMAHB), que s’encarrega de la
construcció de l’edifici, preve-
uen acabar les obres a principis
de 2027.
El veïnat, però, rep la notícia

amb escepticisme. “El que se’ns
va dir en un Consell de barri el
desembre de 2021 va ser que el
projecte estaria acabat a 2022 i
que a finals del 2023 comença-

rien les obres”, explica a Línia Ei-
xample, Jodi Casanovas, de l’As-
sociació de Veïns del Fort Pienc.
Afegeix que continuen reivindi-
cant que hi hagi servei de pe-
diatria, però que es continua
sense contemplar al projecte.
A més, denuncia que des de

l’any 2021 tenen un Centre d’A-
tenció Primària en mòduls al
carrer Alí Bei, cosa que considera
que no és sostenible. 
Casanovas es mostra des-

confiat de l’anunci “sense ca-
lendari específic” del regidor.
“Esperem que després no hi
hagi problemes amb les obres,
com en tants casos”, conclou.

EDUCACIÓ4L'escola Sagrat Cor
Ribes del Fort Pienc tancarà
completament el pròxim curs
acadèmic. El centre ho va comu-
nicar al Consorci d'Educació de
Barcelona després d’haver anun-
ciat primer una tancada parcial.
L’escola fa 84 anys que imparteix
classes i té 258 alumnes.
L'Ajuntament s'ha compro-

mès a reubicar l’alumnat el prò-
xim curs a través d'un procedi-
ment extraordinari d'escolarit-
zació, previ a l'ordinari. No hi po-
drà accedir l'alumnat que opti a
plaça de primer d'ESO, que hau-
rà de seguir el procés habitual. 
En un comunica, l'escola va

explicar, el passat 7 de febrer,
que havia perdut el concert de
tres unitats d'infantil i primària.
Ho justificava amb una dismi-
nució de la natalitat traduïda en
pocs alumnes. L'escola ja fa anys
que perdia concerts, i aquest
curs havia perdut els dels grups
d'I3, I4 i 1r de primària per no ar-
ribar a la ràtio corresponent. 
El 8 de febrer una vuitante-

na de familiars es van concentrar

davant del centre amb cartells on
es llegia “Salvem el Sagrat Cor”
i “No ens tanqueu l'educació”.
Però la protesta no ha donat re-
sultat. El centre lamenta haver
hagut de prendre aquesta difícil
decisió. Si bé, no ha demanat a
l'administració passar a la xar-
xa pública, un requisit indis-
pensable per estudiar una via al-
ternativa. Als centres públics de
l'Eixample la matriculació ha

crescut un 17% en els últims
vuit cursos acadèmics. 
L'escola es va reunir amb el

Consorci d'Educació de Barce-
lona i ha treballat amb la Fun-
dació Escola Cristiana per oferir
la continuïtat de l'alumnat en
centres d'ideari cristià. La fun-
dació també donarà prioritat al
professorat del Sagrat Cor del
Fort Pienc a la borsa de treball de
les seves 400 escoles associades.

Façana de l’escola Sagrat Cor del Fort Pienc. Foto: Google Maps

L’escola Sagrat Cor del Fort
Pienc tanca després de 84 anys

Personal sanitari. Foto: Ajuntament

Participació | Com es dirà la Biblioteca? Comença la votació 
Obert el procés participatiu per triar el nom de la Biblioteca Fot Pienc. Tindrà nom de dona i
serà un d’entre tres candidates referents en els seus àmbits: les lletres, la docència i la cultura.
Els possibles noms són: Anna Murià Romaní, Ana María Moix i Anna Rubiés Manjonell. 
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Esports Bàsquet | El CB Roser visita el Manresa CBF  
El conjunt d’Iván Faure rebrà el pròxim 24 de febrer el Manresa CBF, en partit

corresponent a la 18a jornada de la Super Copa femenina. El CB Roser hi
arribarà després de la victòria per 60-50 contra el SESE del passat dia 9.

Jesús Iglesias (Barcelona, 1962)
transmet la força i l’energia
d’una onada gegant. Parla de
pressa, al ritme que li dicta la
passió i la consciència tran-
quil·la. “Un dia vaig arbitrar el
combat del meu fill Àlex i el vaig
donar com a guanyador i, just
després, li vaig fer perdre el
combat perquè no va saludar
amb el respecte degut a l’ad-
versari. Si no guanyes d’una
manera honrosa, no pots gua-
nyar”, reflexiona el president del
Club de Judo La Salle Horta.
Malgrat que nota el pas del

temps i veu com s’apropa la seva
retirada, no té nostàlgia. Només
sent la responsabilitat d’aplicar el
lema que guia els seus passos:
“Per ser feliç has de fer feliç els al-
tres i has de buscar sempre el
camí per aconseguir-ho”. I el
judo és un camp molt fèrtil per
conrear aquestes paraules perquè
té com a objectiu final “viure una
vida plena i fer feliç la resta”.
El mestre Francesc Talens va

ser qui li va ensenyar a Iglesias
la filosofia del judo, “el fet de mi-
llorar cada dia amb els compa-
nys, per això aquesta disciplina
sempre es fa en parella”. La
prosperitat mútua és un dels
trets distintius d’aquest esport.
La veritable felicitat del judo

és “la flexibilitat, adaptar-se a les
circumstàncies”. “El bon judo-
ka no és qui guanya el combat,
sinó qui s’aprofita dels errors del
contrari. Si l’altre és més gran
que tu, pots aprofitar la seva for-

ça i les seves tècniques”, defen-
sa Iglesias, que se sent ple quan
va pel carrer i el saluden alum-
nes o exalumnes de l’entitat.

PAMPLONA
“Si he aconseguit que l’alumnat
sigui feliç, haurà valgut la pena
viure”, proclama el barceloní,
que el 2 de desembre de 2023 al
Palacio de Congresos Baluarte
de Pamplona va rebre el cintu-
ró negre d’or, un reconeixe-
ment que atorga la Real Fede-
ración Española de Judo y De-
portes Asociados. Opten al pre-
mi les persones que faci, com a
mínim, 25 anys que van assolir
el cinturó negre primer Dan.
Cal, però, tenir una trajectò-

ria potent i constant perquè te’l
concedeixin, i l’última paraula la
té una comissió de la federació.
En el cas del Jesús, el que més
punts li ha donat ha estat la seva
tasca a favor del foment del
judo infantil i juvenil. “Sempre
he estat al servei de la canalla en
un col·legi petit del barri d’Hor-
ta. No partim d’una entitat pri-
vada ni d’una zona amb altres
realitats”, exposa Iglesias.

LES RECOMPENSES
L’entrevistat, que ha estat delegat
de la federació espanyola en di-
ferents estaments (esportistes,
directius i arbitratge), se sent
“molt feliç” pel cinturó negre d’or,
una distinció que li “fa gràcia i
il·lusió”. Però “sobretot” està or-
gullós per comprovar que el seu
treball ha servit per millorar el dis-
tricte i “ajudar nois i noies a ser
millors persones i bons profes-
sionals”. “M’omple veure que no
em vaig equivocar i que sí que va-

lia la pena sacrificar-se tant pel
Club de Judo La Salle Horta”, diu.
És educador social i des de l’1

de febrer de 1980 treballa al Ta-
ller Escola Sant Camil, que dona
servei a persones amb discapa-
citat intel·lectual. Els usuaris i les
usuàries comparteixen amb ell
“uns detalls increïbles”. “Els seus
grans valors, com el respecte i la

humilitat, em fan millorar com a
persona i formador. No són gens
creguts i sí molt perseverants i
treballadors. Quan se’ls fica algun
objectiu al cap, el perseguiran
fins al final. I també són molt
agraïts i generosos. Són pura
autenticitat i naturalitat, i cons-
tantment em regalen nous apre-
nentatges”, destaca Iglesias.

Tractar amb persones amb
altres capacitats l’ha ajudat a am-
pliar la mirada i a ser més madur.
Recorda amb tristesa com, fa
anys, sortien a la plaça del Nen de
la Rutlla, al Guinardó, i molta gent
s’apartava. “Era terrible… Conti-
nuo lluitant per la seva integració,
perquè la societat no intenti re-
fusar-los”, destaca el barceloní.
S’emociona i accelera el rit-

me quan subratlla que el Club de
Judo La Salle Horta va ser el pri-
mer, i assegura que, de mo-
ment, l’únic club de l’Estat, que
ha anat a una competició al
Japó amb nens i nenes. Va ser a
un campionat del món i els va re-
bre el primer ministre. “Els pe-
riodistes japonesos ens van fer
entrevistes i van arribar a es-
criure sobre nosaltres que érem
el club que millor imatge havia
donat del seu país durant l’es-
deveniment”, recorda.

CREIXEMENTS 
Valora els èxits esportius de
l’entitat i dels i de les judokes en
campionats de Catalunya, d’Es-
panya i d’Europa, però, sobre-
tot, l’omple veure que s’han
convertit en persones que ser-
veixen a la societat amb els
seus valors i professions.
“Desitjo amb totes les meves

forces poder gaudir de la meva
neta Aisha amb ella tenint el
cinturó negre primer Dan [ara
té el groc] i que a mi em donin
el sisè Dan. Això seria una gran
cirereta per a la meva vida”, tan-
ca, convençut. De moment, con-
tinuarà esprement el temps al
màxim per ajudar la resta a ser
més feliç. Al dictat de la passió
i amb la consciència tranquil·la.

Toni Delgado
BARCELONA

Iglesias: al dictat de la passió
» El president del Club de Judo La Salle Horta rep el cinturó negre d’or per la seva trajectòria  
» “Si he aconseguit que l’alumnat sigui feliç, haurà valgut la pena viure”, proclama el barceloní 

Jesús Iglesias, president del Club de Judo La Salle Horta. Foto: Àlex Iglesias

Classificacions2a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Super Copa femenina
Equip

CEFS Rubí
CFS Gran Canaria
AE P. Esplugues
AECS l’Hospitalet
InterSala Z.
CFS Castellón
Osasuna Futsal
CN Caldes
FSF C. Augusta
FS Ripollet
UDC Txantrea
AD Sala Zaragoza
FS CET 10
CFS Eixample

PTS

39
38
35
34
32
31
29
25
20
19
19
13
12
0

GC

26
18
35
32
26
43
20
37
46
41
40
55
34
75

GF

60
59
65
47
48
50
28
46
36
30
26
32
14
13

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
15.

Equip

Racing Vallbona
CF Singuerlín 
CF Ametlla Vallès
CD Masnou
UD Cirera
CE Premià
PB Anguera
CD Malgrat
CF Les Franqueses
CF Martorelles
CE Cabrils
PB Barcino
CE Canyelles
Vilassar de Mar

PTS

38
36
34
31
30
29
29
27
25
24
23
23
22
8

GC

18
14
20
21
26
26
27
29
33
22
29
25
25
47

GF

33
36
31
26
27
31
31
30
36
27
31
24
24
17

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12
13.
18.

Equip

Barça 
CBM Marató
CB Castelldefels
CDB Zaragoza
CB Vic
CB Navàs
CB Es Castell
Alfindén CB
B. Ciutat d’Inca
CB Cornellà
UE Montgat
CB Roser
CB Granollers
CB Alpicat  

PG

16
14
13
11
10
10
10
10
7
7
5
5
5
4

PC

1228
1381
1332
1224
1283
1266
1195
1418
1337
1405
1364
1296
1376
1389

PF

1458
1463
1430
1341
1385
1369
1331
1271
1259
1306
1248
1180
1251
1202

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.

Equip

Draft Gramenet
CEJ l’Hospitalet
Manresa CBF
CB Roser
SESE
CBF Cerdanyola
AB Premià
TGN Bàsquet 
BF Sant Adrià 
CB Igualada 
CB Granollers
CB Samà Vilanova
Joventut Les Corts 
CB Prat

PG

15
13
13
12
10
8
7
7
7
7
6
4
3
1

PC

719
808
752
836
908
913
859
897
860
887
908
937
905
1035

PF

929
1014
865
967
1011
885
827
833
807
916
821
789
800
760

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.
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Els personatges d’Els Watson, la no-
vel·la inacabada de Jane Austen, han ha-
gut d’esperar més de dos se gles perquè
algú els portés a l’escenari i poder aca-
bar d’explicar la seva història. L’obra
narra les històries de les germanes Wat-
son, obligades a casar-se per superar la
pobresa. Es pot veure al Teatre Nacional
de Catalunya fins al 17 de març.

Teatre

Els Watson
Laura Wade

Dos anys després de la publicació de
Suposo que l’amor és això, Ginestà,
grup format pels germans Pau i Júlia
Serrasolsas, torna amb un nou tre-
ball, el quart de la seva trajectòria. En
aquest cas, es fa un salt de les cançons
intimistes al pop electrònic, amb peces
que tracten l’amor, el desamor i la vida
després d’una ruptura.

Música

Basada en la vida del famós cantant de
reggae Bob Marley, la pel·lícula narra la
seva història. Se centra, especialment, a
explicar com la seva música revolucio-
nària va inspirar diverses generacions,
promulgant un missatge d'amor i uni-
tat que encara avui, més de quaranta
anys després de la seva mort, perduren
i marquen molta gent.

Pelis i sèries

Bob Marley: One Love
Reinaldo Marcus Green

Vida meva
Ginestà

Sâlmon 2024
El Sâlmon, el Festival d'Arts Vives de Barcelona, arriba a la

12a edició amb una quinzena de propostes diverses relacio-
nades amb la dansa i la coreografia contemporànies. En

concret, la iniciativa busca fer reflexionar el públic sobre te-
mes polítics actuals a través de l’art. Tot plegat es podrà
veure del 15 al 25 de febrer a diversos espais de la ciutat
com el MACBA, l’Antic Teatre, la Caldera o el Mercat de les
Flors, entre altres. A més, enguany el festival compta amb

una forta presència internacional, amb creadores reconegu-
des com Dana Michel, Antonia Baehr i Latifa Laâbissi.

L U D O V I C O  E I N A U D IQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista musical Pep Blay s’endinsa
en la figura de Carles Sabater,  líder del
popular grup de rock català Sau, i en
el misteri de la seva mort, amb només
36 anys. Amb l'ajuda del testimoni
de companys de professió i familiars,
Blay posa llum a totes les incògnites i
rumors que envolten aquest perso-
natge icònic.

Llibres

Cor trencat. Mort i vida de Sabater
Pep Blay

|Mario vs. Donkey Kong
El clàssic de puzles i plataformes que el 2004 es va llançar per a 

Game Boy Advance torna amb millors gràfics i amb jocs cooperatius.
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Viuen línia

El reconegut pianista Ludovico Einaudi (Torí, Ità-
lia, 1955) ha anunciat que farà un únic concert a
Catalunya aquest 2024. Serà el 24 de juliol al Fes-
tival Terramar, a Sitges, on interpretarà alguns

dels seus clàssics, com Nuvole Bianche o Experien-
ce. El compositor és famós per haver creat les
bandes sonores de pel·lícules tan conegudes

com Intocable o I’m Still Here, i de diferents sèries
de la televisió italiana. A banda, té diversos pre-
mis i distincions a nivell internacional i un total
de 24 àlbums que han sonat arreu del món. 
Einaudi es va formar al Conservatori Verdi 
de Milà i és considerat el millor pianista 
del moment, no només pel seu domini 
de la música clàssica, sinó per la fusió 

que fa amb altres estils com 
el pop, el rock o el folk. 

Famosos

Ser considerat el millor pianista del moment
Ha tocat als millors escenaris de tot el món

Ha anunciat un únic concert al país aquest any
Serà al Festival Terramar de Sitges, el 24 de juliol

Eufòria i queixes dels fans
Celebren la notícia, però també lamenten que no faci més concerts
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

E S T I L S  D E  V I D A

i ADDICCIONS
El 34,6% dels joves de 12 i 13 anys reconeixen haver begut alco-
hol algun cop a la seva vida i el 25% haver fumat cigarretes elec-
tròniques. Són dades d’un estudi pilot sobre consum d'alcohol,
tabac i possibles addiccions impulsat per la delegació del go-
vern espanyol per al Pla Nacional de Drogues. Els resultats evi-
dencien com, entre tots, hem normalitzat massa fàcilment l’ac-
cés de substàncies addictives als nois i noies. 
Quant al consum d’alcohol, val a dir que l’estudi no es refe-

reix al fet que els joves puguin brindar amb una copa de cava
durant les festes familiars. La cosa va molt més enllà, i els alum-
nes de 1r i 2n d’ESO confessen que obtenen l'alcohol majorità-
riament de botigues de barri (41,6%), cases d'altres (40,8%) o de
la seva mateixa casa. Els joves que consumeixen cigarretes elec-
tròniques o fins i tot tabac, un 8,5%, també l’aconsegueixen, lò-
gicament, de forma il·legal. 
Curiosament, l’estudi pilot revela que el consum d’alcohol es

manté més o menys al mateix nivell entre nois i noies, però en la
franja entre els 14 i els 18 anys el consum per a tots els trams
està més estès entre les noies.

Mals hàbits dels joves que cal evitar
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ALCOHOL

Un 8,5% dels alumnes de primer i segon 
d’ESO han fumat tabac en alguna ocasió  

CIGARRETES

TABAC

BEGUDES

El 35% dels joves de 12 i 13 anys han begut
alcohol com a mínim un cop a la seva vida

Les claus

Un de cada quatre joves afirma que 
ha consumit cigarretes electròniques

Un 38% dels estudiants menors de 14 anys han
consumit begudes energètiques recentment
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